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“JUST, BO I D’IDEALS” pàg 16

La ciutat plora la mort de
Frederic Prieto, el primer
alcalde de la democràcia

INNOVACIÓ pàg 10

El Citilab busca solucions 
de mobilitat per als invidents

A FONS pàgs 18 i 19

365 dies dels nous 
governs locals: on som?

Es coronen

La justícia tomba la zonade
baixes emissions deCornellà
La ciutat no podrà restringir la circulació dels vehicles contaminants a l’àmbit de Femades, l’únic afectat pàg 10
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PROBLEMA DE PAÍS pàg 15

Cornellà pateix una 
de les taxes més altes 
de segregació escolar

40 ANYS DE VERMUTS pàg 17
Joaquín i Consol, els
propietaris d’un celler
amb ànima de barri

Parlen els fans d’Estopa
de l’Olímpic: “Són la banda
sonora de moltes vides” pàg 3
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Si algú et preguntés què estaves
fent ara fa exactament 25 anys,
segurament no ho sabries res-
pondre de manera clara. Ara bé,
si et preguntessin on i amb qui
vas escoltar per primera vegada
Estopa, que ara fa 25 anys tren-
caven les llistes d’èxits amb el seu
mític primer disc batejat com a
Estopa, segurament les respostes
serien molt minucioses. De fet,
“amb el meu germà”, “amb un
company al cole”, “amb una co-
sina quan teníem 12 anys” o “els
meus pares els sentien quan era
petita” són algunes de les res-
postes que set fans del grup d’ar-
reu de la metròpoli han expressat
a Línia Cornellàper a aquest re-
portatge que vol abordar el fe-
nomen d’Estopa des del punt de
vista dels seguidors, 60.000 dels
quals van omplir l’Estadi Olímpic
de Barcelona el 10 de juliol en un
concert que els assistents coinci-
deixen a descriure’l com a “emo-
cionant”, “apoteòsic” i “únic”. De
fet, va ser el més multitudinari de
la història d’Estopa, que van ser
els primers cantants de l’Estat a
omplir el Lluís Companys.
Les set persones que aparei-

xen en aquesta peça, a més de ser
seguidores de tota la vida de la
banda cornellanenca, van assis-
tir al concert a l’Olímpic. “No tro-
baria les paraules per descriure’l”,
afirma la Ivonne Ramírez, una
cornellanenca que té records de
molt petita anant al Corte Inglés
d’Almeda a signatures de discos
del David i el Jose i sentint les
cançons d’Estopa a casa. “A l’am-
bient es notava que era un con-
cert especial”, comenta al seu
torn la Jenni González, que re-
corda veure els dos germans
“emocionats” davant la gran as-
sistència de gent de tota mena,
orígens i edats, en un concert que
va penjar el cartell de complet en
poques hores. Una cosa similar
explica la Marta Serrano, de
l’Hospitalet, que reconeix que
va “riure, saltar i plorar”. Per la
seva banda, el Daniel Mayorga,
cornellanenc acèrrim, compara
l’assistència al concert amb “com
si gairebé tota la ciutat de Cor-
nellà hagués entrat a l’estadi”. 

LAMINE YAMAL I EL SEAT PANDA
Poca cosa més es pot explicar d’a-
quell concert, que els mateixos
Estopa van reconèixer que era el
més important de la seva carre-
ra: una arrencada amb Tu Ca-
lorro, precisament la cançó que
encapçalava el primer disc; l’a-
parició del Seat Panda amb el

qual es van menjar el para-xocs
d’un Ford Escort a Por la raja de
tu falda; un homenatge al fut-
bolista del Barça i de la RojaLa-
mine Yamal –un “cada día te
quiero más” que li van cantar
amb el famós ritme que va mar-
car el Príncipe Gitano i el seu Obi,
oba– i els dos germans fonent-se
en una abraçada en acabar l’ac-
tuació van marcar una jornada
històrica. “Van transmetre la
idea que, mentre nosaltres, els
fans, siguem aquí, ells també”,
considera la Marta Serrano.
Sense anar més lluny, els

Estopa no es van cansar de dir
aquell dia que jugaven “a casa”.

I per acompanyar les seves can-
çons, el grup va decorar les pan-
talles que hi havia amb imatges
de Cornellà. Blocs de pisos, gru-
es, vies i carreteres que confor-
men la gran postal metropolita-
na en la qual van créixer ells i
tota una generació que els con-
tinua tenint com uns referents.
“Ells han crescut amb nosaltres
i nosaltres amb ells; ens hem fet
grans plegats”, apunta la Jenni,
en la línia del que diu la Marta
Fernández, de Castelldefels i
que va venir de Sevilla, on viu
ara, per veure els Estopa en di-
recte. “Ells no ho saben pas,

però són els nostres amics”, diu,
sorneguera.
En aquesta línia, la “natura-

litat” del grup és una de les qua-
litats que coincideixen a destacar
els seguidors. “No tenen filtre”,
diu la Marta Serrano de l’Hospi-
talet. La Cristina Villasante, tam-
bé de l’Hospitalet, assenyala que
gairebé tothom “se sap alguna
cançó seva” i sent que els Estopa
són “com uns amics”. 

LA PROXIMITAT, LA CLAU
Aquesta proximitat amb el seu
públic, que va quedar demos-
trada durant el concert del dia 10,
és la recepta de l’èxit del grup, així
com la reivindicació d’uns orí-
gens, d’una manera de parlar,
d’una manera de viure i d’un pai-
satge. “Col·loquen Cornellà al
mapa i porten el seu nom per tot
el món”, destaca el Daniel, que
porta tatuada a la cama una de
les frases més famoses de la can-
çó El Blade: “Siempre sabes
dónde las dan y tú las tomas,
pero eso sí, aquí en Cornellà”,
resa un tatuatge guarnit per di-
ferents símbols de la ciutat. No
debades, el tiet del Daniel havia
regentat el bar Luna de la plaça
de Catalunya, d’on penjaven fo-
tos amb els Estopa i aquests
passaven el temps amb amics
cantant. “Són gent del barri”,
remarca el Daniel, que recorda
que els dos germans no paren de
cantar coses de Cornellà als seus
discos. “Has sentit alguna vega-
da la Rosalía cantar sobre Sant
Esteve Sesrovires?”, es pregun-
ta el Daniel, que recorda que els

Estopa van batejar un dels seus
discos com a Allenrok, que és
Cornellà a l’inrevés.
“Ells defensen ser de barri.

Que siguin famosos no ha canviat
la seva manera de ser”, apunta,
per la seva banda, Isa García, una
altra fan que va sortir entusias-
mada del concert i que reconeix
que les cançons d’Estopa “formen
part” de la seva vida. 

CANÇONS QUE ARRIBEN
I és que èxits com Vino tinto, Oji-
tos rojos, Partiendo la pana,
Cacho a cacho o Como Cama-
rón–molts dels quals van pertà-
nyer a la maqueta, una casset amb

versions bandarres que corria de
mà en mà i que no sabies ben bé
d’on havia sortit–narren escenes
familiars d’un decorat metropo-
lità per on molts dels 60.000 as-
sistents al concert i altres fans que
no hi van anar han desfilat –i des-
filen–des que van néixer. “Les se-
ves peces connecten amb tu”, as-

senyala la Jenni, una opinió idèn-
tica a la qual introdueix, des de Se-
villa, la Marta Fernández, que va
treballar molts anys a Cornellà i
que veure les imatges que es van
projectar al concert va fer-li sen-
tir nostàlgia. 
Nostàlgia, un sentiment que

segurament va córrer com la
pólvora aquella nit del 10 de ju-
liol per l’Olímpic. “Quan els sen-
tia, recuperava moments de la
meva vida, la meva essència”,
apunta, sobre aquesta qüestió, la
Isa. “Va ser com recórrer tota la
línia del temps des de l’ESO”, re-
flexiona la Marta Fernández,
que, com la resta d’entrevistats,
recorda a la perfecció on era i
amb qui va sentir tal cançó ara fa
més de dues dècades. “Són la
banda sonora de moltes vides”,
rebla. Fins al punt que la Cristi-
na va fer un àudio a una amiga
mentre sentia una de les cançons
del concert, ja que es va recordar
d’ella en aquell precís moment.
La Ivonne, per la seva banda, des-
taca que la discografia d’Estopa
l’ha acompanyat a ella i a la seva
família des de sempre, i sobretot
en aquests interminables viatges
de sis o set hores en cotxe durant
les vacances d’estiu, tal com li
passa a la Jenni, que qualifica Es-
topa com la “banda sonora dels
viatges al pueblo”.
Amb tot, la gira del 25è ani-

versari continua i finalitzarà al
Sant Jordi a l’octubre. Però, pas-
si el que passi, el Jose i el David
ja han col·locat Cornellà al mapa
mundial de la música i han mar-
cat tota una generació. 

Amb Cornellà sempre al cor
» Parlem amb set seguidors d’Estopa que van viure l’èpic concert a l’Olímpic: “No trobo les paraules”
» La naturalitat del duo i la reivindicació dels orígens cornellanencs i metropolitans encisen els fans

L’apoteòsic concert del 10 de juliol a l’Olímpic de Barcelona va estar decorat amb imatges característiques de la ciutat. Foto: Jordi Borràs/ACN

SERAN HOMENATJATS
A LA CIUTAT AVIAT

4L’Ajuntament i els Estopa
estan preparant un acte
de commemoració dels 25
anys de la banda, el qual se
celebrarà a la ciutat. Ho
fan de manera “discreta”, i
ja ho poden ben dir, atès
que, més enllà d’unes de-
claracions de l’alcalde al
Ple anunciant-lo, no se n’ha
sabut res més, de moment.

“Ells no ho saben, 
però són els nostres
amics”, diu la Marta,
una fan del grup

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Netejar, desinfectar,
fregar, abrillantar, po-

lir... És quelcom tan es-
sencial i tan bàsic en el dia a dia que
gairebé no es valora ni rep la impor-
tància que es mereix. Des d'#Ndavant
entenem que el paper de la #neteja
és vital, ja que ens garanteix entorns
segurs.

Tuits en paper
Aquí es
piula

L'estat espanyol segu-
eix tan dolgut per la

humiliació del tribunal
de Schleswig Holstein que ara el jutge
Aguirre ordena (com si poguessin fer-
ho) a la policia espanyola que investi-
gui el Ministeri Federal de Justícia
d’Alemanya "per haver alliberat Puig-
demont".

@aleixclario

El cas Peinado s'a-
greuja. El jutge sap per-

fectament que ningú
està obligat a declarar contra la seva
dona, però el seu objectiu és un altre:
alimentar el circ i la campanya política
contra Sánchez. És una malversació de
cabals públics de llibre. Ningú es que-
rellarà contra ell?

Els erudits classistes sa-
tanitzen tot el que “fa

olor” de reggaeton, però el
gest humà de Karol G amb Amaia Mon-
tero compartint-li el seu escenari després
de tot el que ha patit a nivell personal
transcendeix modes, gèneres i gustos, i és
un missatge de vida per a tothom. Tre-
molant i amb por, així es fan les coses.

@marccrosas@manuelrico@ndavant

El panorama cultural barceloní i metropolità és extraordinà-
riament viu i dinàmic, tal com ho solen ser els territoris més
cosmopolites, aquells que gaudeixen del meravellós equilibri
entre una genuïna oferta cultural local i la mirada àmplia i di-

versa del món global.
Això és Barcelona i els seus voltants. Però la gran diversitat de l’o-

ferta i la participació cultural metropolitanes fa que sovint passin des-
apercebudes propostes i iniciatives que, per la raó que sigui, no criden
l’atenció dels mitjans més generalistes. És, per tant, una grandíssima
notícia donar la benvinguda a Cultura B, la nova publicació en català
que pretén posar el focus en noves tendències culturals alternatives i
emergents, en històries anònimes de gent que fa cultura des de la base
i en tot allò que s’escapa de la mirada dels grans mitjans.
Des del Govern sempre ho hem tingut molt clar: la cultura no es fa

sola. La fem entre tots i totes dia rere dia. I això significa que la fan tant
els artistes que comencen com els consagrats, la fan tant els equipa-
ments públics com els espais comunitaris i autogestionats, i la fan tant

els públics de totes les edats que gaudeixen de la cultura com els que
hi participen des dels barris o els que hi reflexionen des del periodis-
me cultural. Perquè, com deia, la cultura no es fa sola. La fem entre tots
i totes dia rere dia.
Cultura B neix amb la voluntat de posar el focus en les propostes

més invisibilitzades. Neix per fer palès que encara hem de conèixer, ce-
lebrar i treure de l’anonimat molt teatre, art, música, cinema, video-
jocs, literatura i tantes altres manifestacions culturals. Perquè la riquesa
i la diversitat de les propostes culturals mai no s’acaba.
En aquest nou viatge que ara enceteu, desitjo de tot cor que no no-

més esdevingueu capçalera de referència sinó un veritable estímul per-
què tots fem encara més cultura. Perquè, en llegir cada article, cada res-
senya, cada columna d’opinió, tinguem sempre clar que la cultura és
un dret fonamental al qual hi hem de poder accedir i al que hi hem de
poder participar activament sempre.
Moltes gràcies a tot l’equip de Cultura B per la vostra proposta i mol-

ta sort en aquest viatge!

Article publicat al primer número de la revista Cultura B.

Tribuna

per Natàlia Garriga, consellera de Cultura de la Generalitat de Catalunya

La cultura no es fa sola

És una grandíssima notícia donar 
la benvinguda a Cultura B, la nova publicació
en català que pretén posar el focus en noves
tendències culturals alternatives i emergents
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Lamine Yamal, el Seat Panda i una abraçada
final: Estopa firma un concert èpic a l’Olímpic1

2
Mor Frederic Prieto, el primer 
alcalde de la democràcia a Cornellà

L’Ajuntament i la propietat de l’Eroski pacten
fer pisos socials i zones verdes a l’antic centre

Detenen un home de 70 anys que venia 
haixix en una antiga fruiteria de Sant Ildefons

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

Detingut a Cornellà un presumpte terrorista
especialitzat a difondre contingut gihadista

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@dissenyhub: La productora CANADA ha
creat el cartell per a la Mercè 2024. L'enfoca-
ment busca recuperar aquella primera mi-
rada d'un nen petit veient l'esclat de la festa. 

@jorgeramos: El president Joe Biden anun-
cia la seva retirada de la candidatura, però diu
que acabarà el mandat. Proposa la vicepresi-
denta Kamala Harris com a candidata. 

#Biden

@mbrugues: Ernest Maragall es dona de
baixa d'ERC per l'afer dels cartells infamants
sobre l'alzheimer i estripa el carnet com un
acte de rebuig a l'acció d'una part del partit.

#Maragall #Mercè2024

Safata d’entrada

Escrivia Eduardo Galeano
que “s’ensenya a patir la re-
alitat en lloc de canviar-la,

a oblidar el passat en lloc d’escol-
tar-lo i acceptar el futur en lloc d’i-
maginar-lo”. Fa temps que noves
enginyeries estan venent la idea
d’una infància i adolescència amb
l’equació soledat-somriure: el goig
individual, un plaer superficial
associat a posseir coses i enlairar
el valor de l’autonomia per da-
munt de tot. Un vell ideari sobre
la llibertat s’està estenent arreu,
consisteix a defensar exagerada-
ment el mercat lliure  transmetent
un culte més que dubtós a l’esforç,
dibuixant fronteres amb les capes
desprotegides, proposant el tan-
cament de les prestacions socials.
Comenta la pedagoga Eva

Bach que encara es prioritza a l’es-
cola el saber i el coneixement per
damunt del sentir i la sensibilitat,
és a dir, la raó per sobre de l’e-
moció, quan la neurociència ha de-
mostrat que un quocient intel·lec-
tual alt no garanteix l’èxit: “sento,
llavors existeixo”, un gir que Rous-
seau va matisar a Descartes. Ob-
viar  que el benestar general depèn
de la resta és qüestionar que la sa-
tisfacció ens l’aporta (o ens la
nega) qui ens envolta. Tots els sen-
timents són legítims, però no to-
tes les conductes ho són. L’esco-
la és un marc idoni que ofereix es-
pais plens d’oportunitats i estímuls
que omplen de sentit els desco-
briments i dubtes de totes les in-
fàncies. Però, sense abraçades no
hi ha humanitat. El que passa dins
les persones i entre nosaltres són
requisits imprescindibles que
acompanyen altres possibilitats
que no es troben només a l’esco-

La raó dels sentiments
per Francesc Reina

la, ni a la família. Les fragilitats
són conseqüència de la despro-
tecció dels que no gaudeixen de
recursos per afrontar amb resi-
liència les adversitats. Les de-
mocràcies precisen les huma-
nitats pel bon funcionament de
la intel·ligència, per garantir
mecanismes d’autoobservació
dirigits a regular els comporta-
ments; autoestima, en definiti-
va, fruit d’un diàleg permanent,
una vinculació afectiva que es
pot traduir en solucions creati-
ves i justes. L’educació emocio-
nal afavoreix la millora de la vida
personal i relacional prevenint
conductes de risc, promovent el
bon gust. Sovint, les injustícies
arraconen les experiències més
vàlides, convé recordar-les.
La  transmissió emocional

sempre és una constant d’in-
tercanvi entre els éssers. La pre-
mi Príncep d’Astúries, Martha
Nussbaum, considerava que
l’humanitarisme està en crisi i
cal molta constància per trans-
cendir ideologies i situar en pri-
mer ordre els desajustos mun-
dials, l’acostament vers els que
pateixen. Fa temps que els
col·lectius que conviuen als cen-
tres formatius reclamen que es
faci efectiva una societat de l’a-
prenentatge, superant la fór-
mula “d’administració de sa-
bers”, amb una intel·ligència
col·lectiva capaç de produir
pràctiques socials conduïdes

per institucions i organitzacions
amb procediments comuns que
ens alliberin d’entorns tancats
per obrir la mirada a altres cu-
res. Agrupacions que no són
indiferents al malestar i s’orga-
nitzen en forma de xarxes per
trobar adreces que permetin
descobrir la “felicitat”: els drets,
el major invent.
Fa pensar que de totes les

preocupacions que apunta la
ciutadania, poques vegades se si-
tua l’educació entre els primers
reptes. Tres són els punts cru-
cials que cal desenvolupar de
manera efectiva: l’acció educa-
tiva de les famílies, l’acció edu-
cativa  de l’escola i l’acció edu-
cativa de la societat. Els sistemes
socials funcionaran si s’esta-
bleix una vigilància ferma sobre
la qualitat de la informació,  re-
flexionava Elinor Ostrom. Man-
quen bones gestories que orga-
nitzin, amb talent, climes i am-
bients més positius, solidaris  i
cohesionats amb bondat, l’estat
més elevat de la intel·ligència,
com deia Richard Davidson.
Les solucions, quan arriben

tard es converteixen en proble-
mes i quan els biaixos doctrinals
impedeixen una correcta anàli-
si, passen a ser conflictes, mal-
meten  la possibilitat de solu-
cions vàlides. Els obstacles de l'e-
ducació són sistèmics; definir-los
bé serà fonamental per establir
els grans objectius.  

Els semàfors

Estopa és la primera banda 
de l’Estat que penja el cartell 
de complet a l’Estadi Olímpic
Lluís Companys. Ho van fer el 
10 de juliol, en un concert que 
ells mateixos van dir que era 
el més important de la seva 

trajectòria musical de 25 anys.
pàgina 3Estopa

El Citilab ha fet una crida a
emprenedors perquè aportin
idees que ajudin a millorar la
mobilitat de les persones amb
discapacitat visual. Per ajudar-

los, el centre ha celebrat 
un focus group per conèixer 
les necessitats del col·lectiu.

pàgina 10Citilab

El celler de la Consol celebra
enguany 40 anys. Ubicat a la
plaça de Catalunya, aquest
establiment és un punt de
referència per a molts veïns 
i entitats de la ciutat. Fa uns

mesos van rebre un dels premis
Ciutat de Cornellà.

pàgina 17El celler de la Consol
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NLes millors
perles

Una família dels Estats Units va quedar abandonada a
Alaska en perdre el vaixell on viatjava, amb totes les seves

pertinences. A més, li van posar una multa de 9.000 dòlars pel
descuit i es va haver de pagar la tornada a casa.

ALondres, és comú fer-se fotos amb la Guàrdia Reial.
Seguint la tendència, una turista va tenir la mala sort

d’enganxar el cavall de mal humor i rebre una forta
mossegada al braç. Va acabar desmaiada. Tot, per una foto.

Sortir de festa amb la cantant internacional Katy Perry és un
somni per a molts. Això és el que va passar en una festa gai

a Barcelona, quan l’artista va sortir per sorpresa a l’escenari. Va
acabar ballant i bevent amb tothom.

Una jove xilena sortia de la seva graduació amb el seu
títol universitari quan una forta ventada va fer que el

paper sortís volant. Quatre anys d’esforç i estudi per
acabar així.

LA FOTOLaura Fíguls/ACN

Mirada pròpia

Només el 16% de les persones qualificades
en intel·ligència artificial a Europa són do-
nes, segons dades de l’Instituto de las Mu-
jeres. Trencar aquesta bretxa és, sens

dubte, un dels principals reptes per assolir la igual-
tat al mercat laboral i, sobretot, per no afegir més
bretxes de gènere als nous nínxols d’ocupabilitat. I
un dels grans reptes –alhora que oportunitat– és que
les dones hem de poder participar en el disseny de
les noves tecnologies per avançar cap a un futur més
verd, digital i igualitari. En aquest sentit, s’estan fent
passos importants per incorporar la variable de la igu-
altat sobretot als sectors emergents del món em-
presarial, tot i que encara queda un llarg camí per
recórrer. Des de les administracions públiques po-
dem i hem d’afavorir i promoure nous espais d’o-
portunitats i per a l’autonomia de les dones per avan-
çar en el concepte d’una economia més circular, ver-
da i feminista, que és aquella que busca trencar amb
les desigualtats existents i que alhora posa el focus
i les prioritats en un futur sostenible de les ciutats i
del planeta.
Estem experimentant una transició verda i digi-

tal que està afectant, i afectarà de manera central i de-
sigual, el món del treball pel que fa a multiplicació de
nous llocs de feina, entre altres efectes immediats.
Respecte a la transformació digital del món empre-
sarial, aquesta s’està produint d’una manera molt ac-
celerada, fet que limita poder fer una planificació molt
reflexionada i necessària en clau d’igualtat. Aques-
ta acceleració sense reflexió se suma a la infrare-
presentació existent de les dones al món de les TIC
i de les IA –tant en l’àmbit directiu com de posicions
tècniques–, cosa que pot fer augmentar encara més
el gap de gènere en la presa de decisions que, al cap
i a la fi, ens acabarà afectant com a societat pel que
fa al benestar de les persones i en l’augment de les de-
sigualtats. Per això són fonamentals eines com els
plans d’igualtat a l’empresa, més enllà de l’obligato-
rietat de tenir-ne un. Recentment, des de La Ciba de
Santa Coloma hem finalitzat una formació en plans
d’igualtat a l’empresa i hem pogut conèixer les ex-
periències reals en l’aplicació d’aquesta eficaç eina a
cada un dels negocis i petites empreses on s’ha im-
plementat, i com aquesta planificació estratègica amb
objectius i accions està sent un veritable motor de can-
vi i de transformació molt positiu en clau de moti-
vació, de resultats i de sostenibilitat.

Una altra eina estratègica imprescindible, a po-
tenciar també des del món públic, són les trobades de
networking adreçades a dones emprenedores, di-
rectives i professionals amb l’objectiu de crear xarxa
entre les dones, potenciar la relació i la comunicació
i establir vincles i col·laboracions per a projectes pel
bé comú i l’economia circular. A Santa Coloma vam
celebrar una nova sessió del networkingEnxarxades
el passat 19 de juny –i que repetirem el 16 d’octubre
d’enguany– que va comptar amb la presència de la pre-
sidenta de l’Instituto de las Mujeres, Isabel García, de
la consultora i coach empresarial per a la gestió del
canvi Raquel Caballero i d’una vintena de dones de
diferents perfils: professionals, directives, emprene-
dores i empresàries. Totes elles van poder compartir
espai i vivències i iniciar aquesta important tasca de
llaurar potencials col·laboracions i cooperacions,
compartint sabers, necessitats i solucions. Creant i or-
ganitzant espais de networking anem teixint una nova
i fructífera xarxa a les ciutats que farà créixer aquest

imprescindible ecosistema emprenedor igualitari
per esdevenir un espai econòmic més inclusiu, co-
operatiu i representatiu. I per què és necessari avan-
çar cap a aquest model? Perquè és fonamental que hi
hagi una representació del talent dels homes i de les
dones en l’àmbit empresarial perquè les empreses es-
tiguin més compromeses amb la conciliació i la cor-
responsabilitat de la vida de les persones, alhora que
es promogui la desmitificació dels estereotips que ge-
neren, no només estigmes, sinó un risc de pobresa més
gran i menys autonomia en la vida de les dones, fet
que acaba afectant tota la societat.
Un altre exemple de generació de nous centres d’o-

portunitats, tenint en compte els nous nínxols d’o-
cupació, és l’espai de coworking que hem creat a La
Ciba i que allotja, a hores d’ara, un total de 46 persones
(el 70% dones) i 34 projectes, el 79% dels quals estan
liderats per una dona. Del conjunt d’iniciatives que
acollim, el 59% es troben en fase de consolidació i el
37% en fase d’incubació –és a dir, que l’emprenedor/a

està treballant en la seva posada en marxa. Pel que fa
a la tipologia de projectes, el 26% tenen a veure amb
el sector de la consultoria i el màrqueting i el 18% són
projectes per a l’acompanyament de les persones (pro-
jectes que tenen a veure amb la maternitat, el coac-
hing i la nutrició), mentre que les arts i la comunica-
ció representen el 15% dels projectes allotjats i els ser-
veis digitals (desenvolupament d’apps i programació),
d’educació i sensibilització (sigui en temàtiques d’e-
ducació ambiental o de gènere) suposen l’11% de les
iniciatives acollides en aquest espai compartit.
Parlàvem anteriorment que s’estan fent passos im-

portants per incorporar la variable de la igualtat so-
bretot als sectors emergents del món empresarial. Però
no per menys reivindicatiu i evident és menys im-
portant parlar de la necessitat de promoure i facilitar
recursos econòmics. Sens dubte, poder disposar
d’un pressupost és fonamental per poder materialit-
zar els projectes i les iniciatives d’igualtat com a si-
nònim indiscutible de progrés de les empreses i de la
societat. En aquest sentit, no és menor que els ajun-
taments i les administracions supramunicipals puguin
endegar ajuts destinats a persones que hagin iniciat
una activitat econòmica. És una de les línies de sub-
vencions que tenim en marxa i que desplega l’Ajun-
tament de Santa Coloma de Gramenet, a través de la
regidoria de Comerç i de l’empresa municipal Gra-
meimpuls, i que ens està situant com a ciutat referent
en noves oportunitats. Amb aquests ajuts volem
contribuir a l’impuls de les empreses i donar suport
a l’emprenedoria.
En conjunt, són eines que ens han d’ajudar a en-

tendre i a contribuir a les transformacions i canvis que
s’estan produint al mercat de treball i avançar-nos al
seu impacte en l’ocupació de les dones. Cal tenir ben
presents els reptes i també les oportunitats que s’o-
bren en un context d’efervescència tecnològica i de
canvi radical en l’estructura clàssica de l’economia i
l’ocupació. Per això, les aliances entre el sector pú-
blic i privat són imprescindibles per fer front a
aquestes transformacions sense que s’obrin noves
bretxes de gènere ni augmentin les existents. En
aquest sentit, està clar que les dones hem de poder
participar en el disseny del futur verd i digital i en la
generació de coneixement. Ho he pogut comprovar
aquests anys com a alcaldessa: si des de les admi-
nistracions i la governança local creem les oportu-
nitats i les condicions, la ciutadania les aprofita!

S’estan fent passos importants
per incorporar la variable de la
igualtat als sectors emergents

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Una economia verda, digital i igualitària
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@anapmares: A mi que m'expliquin per què
no et pots comprar una senyora de 54 anys
i, en canvi, és possible comprar un nadó
sense que es consideri tràfic de persones.

@MarcErra3: Quan era jove hi havia tri-
bus urbanes i ara tots diuen “bro” i van
pentinats igual. Aquest ha de ser és el tuit
més boomer que s'ha escrit mai.

@macips01: Un cafè amb llet amb gel, si
us plau. ¿Qué? Un café con leche con hielo.
O sea, ¿un iced latte? Sentit a Barcelona,
estiu 2024.

Flaixos

La clau

En els darrers dies ha saltat a la premsa que di-
ferents entitats sol·liciten formalment que
l’Hospital de Mollet del Vallès i el CUAP (Cen-
tre d’Urgències d’Atenció Primària) de Santa

Perpètua de Mogoda disposin d’un servei d’urgències en
salut mental, així com d’un servei d’ingrés per a aquells
pacients que ho necessitin. S’han mogut fitxes també a
nivell polític, i diferents ajuntaments del Baix Vallès han
debatut i aprovat mocions al respecte.
Certament, és inconcebible que una àrea de cober-

tura sanitària de 165.000 habitants no disposi d’aquesta
atenció per a un problema que ens atrapa cada cop més
a les seves xarxes, sovint, indissolubles.
Es fa evident, doncs, una manca d’assistència inte-

gral i accessible per a la totalitat de la població, sigui qui-
na sigui la seva dolència, incloent-hi les de naturalesa
mental.
No és cap novetat, i lamento ser poc original, que cal

trencar mites i acabar amb l’estigma que emmascara
aquests trastorns. Les persones que els pateixen han de
poder ser ateses amb uns recursos, uns professionals i
unes instal·lacions dignes.
Què no s’entén del que els succeeix als malalts

mentals? Quins greuges pateixen? Com es pot atendre
aquesta realitat com cal?
Diuen que, de vegades, cal trencar-se per tornar a es-

devenir, i aquesta premissa és ben certa. La llàstima són
els bocins que no tornen a encaixar; aquells que resten
esparracats, abandonats i foragitats de tot el que un dia
van ser. Hem d’anar amb compte amb tot el que es perd
pel camí amb una gestió deficient d’aquest tema, i quant
de mal s’infligeix a la persona i als que l’envolten.
Habitualment, es mesura la fortalesa de la ment hu-

mana amb indicadors erronis. Tots devem haver escol-
tat alguna vegada “a mi això no em passarà mai”, “no ho
entenc”, “jo no crec en psicòlegs i psiquiatres”, “si no se’n
surt és perquè no vol”, “ara tothom està deprimit”… Són
comentaris pejoratius que no contemplen la possibili-
tat que un dia els toqui als que els formulen travessar
aquesta fina línia i davallar al fons del pou o ser víctimes
de crisis d’angoixa o atacs de pànic. Les malalties men-
tals oprimeixen, desdibuixen, desgasten i, en el pitjor dels
casos, anul·len l’essència interior i deixen la persona amb
una absoluta sensació d’indefensió.
El doctor Antoni Bulbena, coordinador de la Uni-

tat d’Ansietat de l’Hospital del Mar de Barcelona du-
rant molt de temps, ens regala sentències contundents
respecte, per exemple, a aquesta angoixa: “Tens la im-
pressió que et pots morir, que et tornes boig o que està
a punt de passar una cosa molt greu…”. Apunta, així ma-
teix, que “hi ha professionals que diuen que el medi-
cament ha de ser l’última opció […]. És el contrari: de
vegades és important que el medicament no tardi ga-
ire, perquè com més dura la por, més seqüeles té”. Fins
i tot afirma que comparteix el seu telèfon amb els pa-
cients i que els demana que li facin un retorn del seu
estat, perquè “el tractament de la por és la presència.
Si algú té por, però té algú al costat, la por baixa. No
pots deixar la por en mans d’una pastilla. Cal que la per-
sona que l’acompanyi hi sigui”. Parla, així mateix, d’em-
pènyer el pacient a consultar-li qualsevol dubte enviant-
li un missatge.
És obvi que aquest plantejament, avalat per una for-

mació tant de caire nacional com en universitats de re-
nom internacional (Cambridge), però sobretot per una
àmplia experiència en psiquiatria, no casa amb un sis-

tema sanitari que reconeixem mancat d’aquesta proxi-
mitat; d’aquesta opció de la immediatesa i de la possi-
bilitat d’acudir-hi quan algú se sent afectat per una pa-
tologia d’aquesta índole.
Sabem que l’angoixa és un trastorn que no parla per

si mateix, perquè només indueix a la fuga; a posar-se a
recer sense cap mena de voluntat de verbalitzar què se
sent. I si el malalt no té paraules, només pot ser atès per
aquells que dominen l’idioma d’aquest mutisme selec-
tiu. Entenc que els intèrprets han de ser, per tant, pro-
fessionals sanitaris de l’especialitat psíquica. Per molt
bona voluntat que pugui tenir el metge d’urgències, i per
molta empatia que demostri, no disposa ni de les eines
ni de la formació específica per afrontar aquesta mo-
dalitat d’emergència.
Estem parlant de les malalties més freqüents, que

afecten gairebé un 20% de la població, i que no estan re-
bent el tractament i l’atenció necessaris. Quan un ma-
lalt necessita ajuda (un cop ha fet el procés intern i di-
fícil de reconèixer que l’ha de rebre, o bé ha esclatat en
forma de crisi) i acut a urgències generals sota efectes
com la sudoració, tremolor, palpitacions, tensió muscular,
mal de cap, mareig, respiració ràpida, sensació d’ofec,
molèsties gastrointestinals, boca-seca… El més habitu-
al és que li posin una pastilla sota la llengua i, quan les
seves constants es recuperin, que l’enviïn de nou cap a
casa, amb la consigna que es tracti a consultes externes.
I ara encetaríem un altre tema, si parléssim de la satu-
ració existent als centres de salut mental, de la manca
de sanitaris del sector, de les llargues llistes d’espera i
de les cites mèdiques excessivament distanciades en el
temps en cas de tractaments psicoterapèutics.
Cal sumar-hi, per mantenir el fil de la necessitat, tan-

mateix, un altre condicionant, que és el fet que el met-
ge associï altres dolències que tenen base real i reque-
reixen exploracions clíniques pertinents al trastorn
que l’historial de qui es visita reflecteix. En cas d’ansie-
tat, de seguida es té el diagnòstic. I si no era només re-
sultat de la hipocondria de l’individu? Se sap que
aquesta somatització està associada a processos d’alte-
ració, però també està demostrat que augmenta el risc
de patir malalties més comunes, com ara les cardio-
vasculars i les respiratòries. No obstant això, com que
els que ho pateixen tendeixen a fer-se proves mèdiques
i consultes innecessàries, i malauradament poden ge-
nerar cert rebuig en els professionals de la medicina,
aquest fet pot tenir conseqüències nefastes.
Es necessita un servei d’urgències que doni respos-

ta eficient a la causa que ha portat la persona a reque-
rir atenció mèdica, sigui per consum de drogues, per ex-
periències traumàtiques esdevingudes de sobte, per acu-
mulació d’estrès que ha esclatat i ha deixat la persona
feta un nyap, per crisis d’ansietat… Per qualsevol tras-
torn de salut mental. Tots aquells que hi acudeixin en
aquestes circumstàncies necessiten ser atesos amb dig-
nitat, i aquest fet només és possible si ho deixem a les
mans de qui en sap.
En conclusió, no puc fer altra cosa que sumar-me

a aquesta reclamació del tot sensata, coherent i fona-
mentada per arguments sòlids, i reclamar amb veu alta
i clara que sí, que l’Hospital de Mollet del Vallès i el
CUAP de Santa Perpètua de Mogoda donin resposta
a aquesta necessitat. Si és un clam fort, sincer i com-
partit, arribarem a fer-nos sentir perquè aquells que
tenen la capacitat d’incidir en aquesta realitat es po-
sin a treballar de valent.

Les persones que pateixen
trastorns mentals 

han de poder ser ateses
amb uns recursos, 

uns professionals i unes
instal·lacions dignes

““
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per Ester Safont, docent

Un prec per a la salut mental
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El Citilab cerca solucions per 
a la mobilitat dels invidents

INNOVACIÓ4El Citilab ha posat
en marxa el mes de juliol un con-
curs per trobar idees que ajudin
a millorar l’accés i la mobilitat a
l’espai públic de les persones
amb discapacitat visual. 
El laboratori ciutadà de Cor-

nellà constata que les persones
amb discapacitat visual neces-
siten millorar la seva mobilitat i
accessibilitat a l’espai públic en
temps real mitjançant l’ús de no-
ves tecnologies. En conseqüèn-
cia, ha fet una crida a totes les
persones emprenedores de l’àrea
metropolitana de Barcelona per-

què presentin solucions tecno-
lògiques que ajudin a trencar les
barreres que dificulten l’accés i
la mobilitat de les persones amb
discapacitat visual a l’espai pú-
blic a temps real.
En aquest sentit, el Citilab

també organitzava al juliol un
focus group, dinàmica partici-
pativa que serveix per recollir
opinions sobre un tema concret,
que va comptar amb la impli-
cació voluntària de represen-
tants de la comunitat de perso-
nes amb discapacitat visual de
l’ONCE de l’Hospitalet.

Nou de cada 10 veïns,
satisfets de viure a Cornellà

CIUTADANIA4Nou de cada 10
residents a la ciutat es mostren
satisfets de viure al municipi, se-
gons una enquesta realitzada
per la Diputació de Barcelona.
En concret, un 84% dels en-
questats es mostra molt o bas-
tant satisfet de viure-hi, i un
7% mostren un grau de satis-
facció normal o regular. 
Els serveis més ben valorats

pels cornellanencs entrevistats
són el transport públic, l’enllu-
menat i l’estat dels carrers i pla-
ces, amb notes entre 6 i 8. Tam-
bé reben notes positives el fo-

ment de la participació ciutada-
na o el compromís contra el
canvi climàtic. Pel que fa als
menys ben valorats, els enques-
tats mencionen l’accés a l’habi-
tatge, l’aparcament, o les opor-
tunitats de feina. 
A la mateixa enquesta, que

forma part de la segona edició
del Dibaròmetre de la Diputació,
iniciativa que té com a objectiu
copsar la percepció de la ciuta-
dania en relació amb el seu mu-
nicipi, més del 88% dels habi-
tants de Cornellà aproven la
gestió de l’Ajuntament.

Una coberta verda sostenible
per a l’escola Alexandre Galí

EQUIPAMENTS4Una innova-
dora coberta verda autososte-
nible i adaptada al clima medi-
terrani serà instal·lada a l’esco-
la Alexandre Galí del barri de
Sant Ildefons, entre els mesos de
juliol de 2025 i novembre de
2026. La proposta forma part
del projecte TOP SEC de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), escollit per la Comissió
Europea per implementar solu-
cions urbanes innovadores que

facin front als reptes actuals,
com el canvi climàtic, la pèrdua
de biodiversitat o l’augment de
residus orgànics.
A banda, tot aprofitant l’ini-

ci de les vacances escolars, el 25
de juny començaven les obres de
reforma del pati de l’escola Sant
Ildefons, que consistiran en una
nova organització del pati esco-
lar, amb la construcció d’una pis-
ta esportiva de bàsquet per do-
tar l’escola d’equipaments.

Dinàmica participativa amb membres de l’ONCE de l’Hospitalet. Foto: Citilab

Foto: Arxiu

Terrorisme | Detingut un presumpte gihadista
La Guàrdia Civil va detenir l’1 de juliol a Cornellà un presumpte gihadista
que feia servir les xarxes socials i plataformes de missatgeria instantània
encriptades per promoure l’ús de la violència amb finalitats terroristes.

MOBILITAT4El Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya
(TSJC) ha anul·lat les ordenan-
ces municipals aprovades fa
quatre anys a Cornellà, Sant
Adrià de Besòs, l’Hospitalet i
Esplugues per regular la Zona de
Baixes Emissions (ZBE) dins de
les rondes de Barcelona.
Com va fer amb la de Barce-

lona, el tribunal considera que
les restriccions als vehicles més
contaminants no estan prou ar-
gumentades, segons avança El
Periódico. La informació publi-
cada per aquest diari mostra
com els magistrats recriminen
que les regulacions locals con-
templaven exclusions d’aplicació
sense aportar “explicació sobre
la raó d’aquesta exclusió ni sobre
el motiu pel qual no s’estén a al-
tres serveis essencials”.
L’Hospitalet ja calcula que

haurà de tornar prop de 2 mi-
lions d’euros a conductors mul-
tats mentre defineix una nova

ordenança, un pas en què tam-
bé treballa Cornellà. En aquest
cas, a banda, hi ha una diferèn-
cia important respecte de la
sentència de Barcelona. La ca-
pital catalana va poder mante-
nir la ZBE mentre va recórrer al
Suprem, però l’Hospitalet i Cor-
nellà es quedaran sense la nor-
mativa vigent i no podran res-
tringir la circulació. 
En paral·lel, cal remarcar

que a Cornellà, a diferència d’al-

tres ciutats, l’efecte serà més li-
mitat, perquè la regulació només
afectava l’àmbit de Femades.
Des del consistori eviten fer més
declaracions que les que ha fet la
primera tinent d’alcaldia, Emi-
lia Briones, al citat periòdic, on
assegura que Cornellà tindrà
una regulació local de la ZBE a
principis del 2025. Briones tam-
bé ha dit que no recorreran al Su-
prem perquè la nova ordenança
consolidarà la regulació.

La ZBE Rondes de Barcelona va aprovar-se fa quatre anys. Foto: ACN

La justícia tomba la zona de
baixes emissions de Cornellà 

» Segons els magistrats, les restriccions no estan prou argumentades
» La ciutat no podrà restringir la circulació dels vehicles contaminants
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Combatent la
bretxa digital

4La Generalitat invertirà 22,7 milions
d’euros en cursos adreçats a la gent gran 
per fer front a la discriminació digital

4Un acord del Govern i el Pla Estratègic
Metropolità permetrà fer arribar els cursos
arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana

Suplement especial
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INCLUSIÓ4Col·laborar en l'im-
puls de la digitalització inclusiva
a Catalunya i aplicar-la de la
manera més efectiva possible a la
metròpoli. Aquest és l’objectiu del
protocol que han signat el Go-
vern, mitjançant la Direcció Ge-
neral de Societat Digital del De-
partament d'Empresa i Treball,
i el Pla Estratègic Metropolità de
Barcelona (PEMB), associació
promoguda per l'Ajuntament de
la capital catalana i l’AMB. 
L'acord estableix diverses

vies per impulsar iniciatives co-
munes i compartir experiències
i recursos per fer front als reptes
presents i futurs de la digitalit-
zació. S'emmarca en l'Estratègia
nacional per a la inclusió socio-
digital, aprovada pel Govern, i en
el Compromís Metropolità 2030,
el nou pla estratègic per a la re-
gió metropolitana de Barcelona,
promogut des del PEMB i orien-
tat a impulsar un nou model de
prosperitat basat en el coneixe-
ment i la innovació enfocats a re-
duir les desigualtats socials i
territorials. 
L’acord és fruit de l'interès

del Govern en què la iniciativa
arribi realment als municipis i als
barris. Per aconseguir-ho, el
PEMB facilitarà la dinamització
de l'àmbit de la regió metropo-
litana de Barcelona pel que fa a
les entitats territorials, socials,
econòmiques, organitzacions de
la societat civil i grups polítics
que cal incorporar necessària-
ment en el debat i la construcció
d'aquesta estratègia. 

Conjuntament, s'impulsaran
iniciatives comunes i accions
formatives i participatives, i es
donarà visibilitat als projectes re-
lacionats amb la inclusió digital
que promoguin tots els implicats.  

PLA DE XOC
Segons un estudi publicat l'any
2022 per la Secretaria de Políti-
ques Digitals sobre l’accés i l’ús
de les eines digitals, a Catalunya
hi ha més de dos milions de
persones més grans de 60 anys
en risc d’exclusió digital. L’edat,
doncs, genera una bretxa digital.
A més edat, menys ús i menys
coneixement, especialment a
partir dels 65 anys. Per salvar
aquesta discriminació, el Go-
vern va aprovar el mes d’abril
una partida de 22,7 milions d'eu-
ros per al programa formatiu

Més Digitals, focalitzat en la
gent gran, però també en per-
sones que es troben en situació
de vulnerabilitat. Ho va anunciar
durant una roda de premsa el
conseller d’Empresa i Treball,
Roger Torrent, acompanyat de la
directora general de Societat Di-
gital, Liliana Arroyo.
El programa s'emmarca en el

Pla de xoc contra la bretxa digi-
tal i, més àmpliament, “en l'Es-
tratègia nacional per a la inclu-
sió sociodigital promoguda pel
Govern, que té per objectiu fer
front als reptes de la digitalitza-
ció i lluitar contra les bretxes di-
gitals de forma inclusiva, soste-
nible, democràtica i equitativa”,
segons va explicar Torrent. Du-
rant l'anunci, el conseller va
destacar que es vol que “tot-
hom tingui coneixement i accés
a la dimensió digital per evitar si-
tuacions de desigualtat”, i va re-
marcar la idea “que ningú es
quedi enrere”. 

9.000 CURSOS
Més Digitals contempla l’orga-
nització de 9.031 cursos que
s’impartiran arreu de Catalu-
nya amb la finalitat d’ajudar la
ciutadania catalana a assolir
competències bàsiques en l’àm-
bit digital i alhora millorar la seva
qualitat de vida mitjançant l'ús

de les tecnologies de forma se-
gura. El programa, en paraules
d'Arroyo, “s’aborda a través d’un
disseny molt versàtil i inclusiu i
que persegueix la capil·laritat
al territori”. 
La prioritat de Més Digitals

és formar, abans que arribi l’any
2026, unes 80.000 persones
majors de 65 anys, cosa que sig-
nifica un 4% del total del col·lec-
tiu. Per altra banda, el programa
també s’orienta a persones que
es troben en situació de vulne-

rabilitat, siguin membres de fa-
mílies amb fills en edat escolar i
en risc d’exclusió, persones amb
diversitat funcional o amb baix
nivell d’estudis i de difícil ocu-
pabilitat, entre altres. En aquests
casos s’ajudaria un mínim de
10.000 persones.
El Govern, doncs, impulsarà

9.031 cursos de formació pre-
sencial, d’unes 15 hores de du-
rada en total i en grups reduïts.
Seran gratuïts per a la ciutada-
nia i l’objectiu és arribar arreu del

territori català. Concretament, a
la ciutat de Barcelona es porta-
ran a terme 2.681 cursos, i a l'à-
rea metropolitana, 1.401 cursos
al Baix Llobregat, el Garraf i el
Penedès; 1.089 al Vallès Occi-
dental; i 1.014 al Maresme i al
Vallès Oriental. 

ESTRATÈGIA NACIONAL 
El pla de xoc és l’aplicació, doncs,
d’una iniciativa encara més àm-
plia: l’Estratègia nacional per a
la inclusió sociodigital, impul-
sada pel Govern el mes de març
per fer front als reptes presents
i futurs de la digitalització i llui-
tar contra les bretxes digitals
en clau de país. El model de di-
gitalització català sorgit d’aquest
procés estarà, segons la previsió
de la Generalitat, alineat amb el
model de societat digital cen-
trada en les persones que pro-
posa la Unió Europea per tal d’a-
vançar cap a una societat digital
inclusiva, sostenible, democrà-
tica i equitativa.
Més enllà del fet de fer més

assequibles aquestes eines als
grups socials de més edat, hi ha
l’objectiu primordial de garantir
l’accés universal a internet, així
com la capacitació i la inclusió di-
gitals, drets recollits a la Carta ca-
talana per als drets i les respon-
sabilitats digitals. Aquesta es-

tratègia d’àmbit nacional ha de
permetre donar resposta als
nous reptes als quals s’enfronta
la ciutadania en matèria de di-
gitalització, com ara una con-
nectivitat segura, sostenible i
respectuosa amb el medi am-
bient i les persones, i la forma-
ció i l’accés universal a les eines
tecnològiques. 
L’estratègia segueix el model

de societat digital centrada en les

persones promogut per la Unió
Europea, doncs, i té molt en
compte el desenvolupament i
la implantació de les noves tec-
nologies aplicades a la millora de
les condicions sociolaborals dels
més vulnerables i la transició cap
a una digitalització inclusiva.

Queningúesquedi enrere
» El Govern, l’Ajuntament de Barcelona i l’AMB aproven un protocol per reduir la bretxa digital 
» El programa ‘Més Digitals’ oferirà cursos gratuïts a majors de 65 anys i a col·lectius vulnerables

Part de l'equip impulsor de la col·laboració entre la Generalitat i el PEMB. Foto: PEMB

EL COMPROMÍS DIGITAL 
DE LA METRÒPOLI

4El Compromís Metropo-
lità 2030 és un document
promogut per l’AMB que
defineix les missions com-
partides per Barcelona i
l’Àrea Metropolitana amb
l’objectiu d’estructurar una
governança territorial. La
digitalització inclusiva és
un dels reptes que s’inclo-
uen en aquest compromís. 

El Govern ha aprovat
una partida de 22,7
milions d’euros per al
programa ‘Més Digitals’

La prioritat és formar
80.000 persones més
grans de seixanta-cinc
anys abans del 2026
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BRETXA4L'anomenada bretxa
digital fa referència a la situació
de desigualtat de molts grups so-
cials que no tenen accés a in-
ternet i a les tecnologies de la in-
formació i la comunicació i, per
tant, poden quedar exclosos de
la societat digital. Aquesta desi-
gualtat pot provenir de la man-
ca d'accés físic, de connexió,
però també del tipus d’ús que
se'n fa o del nivell de coneixe-
ment i competències en tecno-
logia, xarxa i eines digitals, que
ens permet decidir lliurement si
volem fer-les servir o no. Per sal-
var la bretxa digital cal, doncs,
no només facilitar l'accés a in-
ternet, sinó també ensenyar a
tothom a fer servir correcta-
ment la tecnologia, les eines i la
xarxa per accedir a tots els ser-
veis disponibles.     
Els resultats de l’Estudi sobre

la bretxa digital encarregat per
la Generalitat l'any 2022 a la Se-
cretaria de Polítiques Digitals ens
permeten veure on es troba i qui-
na és la seva profunditat. Mos-
tren, per exemple, que encara hi
ha bretxes d'accés als serveis
bàsics en diversos punts de Ca-
talunya, tot i que la connectivi-
tat és, en general, bona, espe-
cialment a les ciutats i el seu en-
torn. En canvi, quant a l'ús i el
coneixement de les eines, l'estudi

determina que l’edat genera una
bretxa digital a partir dels 55
anys i, sobretot, a partir dels 65.
Les generacions més grans són,
sens dubte, les que tendeixen a
establir menys relacions amb la
tecnologia i, per tant, les que s’a-
profiten menys dels recursos
disponibles a internet.  

FACTOR DIFERENCIAL
En realitat, l'edat és el gran fac-
tor diferencial. Les bretxes de gè-
nere, per exemple, no són des-
tacables fins als 55 anys. Els ho-
mes utilitzen més internet per

llegir notícies, fer servir la ban-
ca electrònica o consultar el
correu electrònic, entre altres.
Per altra banda, les dones uti-
litzen més serveis com les xarxes
socials, cursos en línia, la mis-
satgeria instantània o la recerca
de feina. Però no hi ha diferèn-
cies notables pel que fa a l’ús o
el coneixement. 
Les característiques socioe-

conòmiques afecten sobretot

l’accés, però, analitzades al detall,
també parlen molt de l’edat i de
la manca de formació com a
barreres. En general, els pen-
sionistes i les persones amb me-
nys estudis són els més discri-
minats per l’ascens de la socie-
tat de la informació.
L'informe revela que, a ma-

jor nivell d’estudis i d’ingressos,
hi ha un accés més natural a in-
ternet i, per tant, més apropiació
i aprofitament de la tecnologia.
Les bretxes per nivell d’estudis i
d’ingressos s’accentuen en els ca-
sos d’educació incompleta i en
les famílies amb ingressos men-
suals nets de la llar inferiors a
900 euros. També s'aprecia que,
segons l’ocupació, els estudiants
i els ocupats són els més con-
nectats a internet, mentre que els
pensionistes i les persones que es
dediquen a tasques de la llar són
els que menys ho estan. 

SENSE ACCÉS A SERVEIS
A l'hora d'avaluar l’ús de serveis
concrets d’internet com ara el
correu electrònic, la missatgeria
instantània, la consulta de notí-
cies o la banca electrònica, es fan
més evidents les diferències per
edat. Les generacions més joves
són les que utilitzen més els
serveis avaluats, mentre que, a
major edat, l’ús disminueix a

partir dels 65 anys i, especial-
ment, a partir dels 75. Estu-
diant l’ús d’un servei estàndard
i accessible com és el correu
electrònic, per exemple, s’apre-
cia que la bretxa generada pels
nivells d’estudis baixos és més
accentuada que la bretxa per
rendes baixes. 

Hi ha diferències compren-
sibles, com el fet que les perso-
nes d’entre 25 i 55 anys facin
servir més eines per llegir notí-
cies, cercar informació sobre
béns o serveis o la banca elec-
trònica. Ara bé, en usos més es-
pecífics com fer compres, con-
certar cita amb un metge o bus-
car informació sobre salut s’ob-
serva clarament una bretxa en
el col·lectiu de més de 75 anys.
Això és greu, perquè són preci-
sament les persones que més
necessiten aquesta tipologia de
serveis, ja que permeten no ha-
ver-se de desplaçar. La manca
de coneixements fa que no pu-
guin utilitzar-los.

BRETXA INFORMÀTICA
Si avaluem la bretxa de conei-
xement des de la perspectiva de
tasques informàtiques executa-
des, s’aprecia que els homes fan
més feines relacionades amb la
informàtica que les dones. No es
troben grans diferències, però sí
que destaca l’ús de fulls de càl-
cul, funcions avançades en fulls
de càlcul o la programació en
llenguatges especialitzats. Els
homes i les dones presenten
una diferència d’entorn de 8
punts percentuals a l’hora de
portar a terme alguna de les di-
ferents tasques informàtiques
avaluades. En  termes de nacio-
nalitat, per exemple, aquesta di-
ferència és només de 4,2 punts
percentuals. 
Però, un cop més, la situació

canvia si apliquem el criteri de
l’edat, quan s’observa la ten-
dència de menor ús i menor co-
neixement a mesura que aug-
menten els anys. En el cas con-
cret de les tasques relacionades
amb la informàtica avançada,
les generacions més joves són
les que lideren totes les feines
avaluades. No hi ha, com en al-
tres casos, tasques on un col·lec-
tiu reflecteixi més o menys ús,
sinó que la relació amb l’edat i
les feines informàtiques que
s’han estudiat és directa.

Lagentgran, en riscd’exclusió
» Un estudi de la Generalitat adverteix sobre el risc de discriminació als majors de 65 anys 
» Les persones grans no tenen prou coneixements per aprofitar els avantatges d’internet

La manca de coneixements informàtics de les persones grans els limita l’accés a serveis bàsics accessibles a través d’internet. Foto: Freepik

Els pensionistes
pertanyen al grup de
persones que menys 
es connecten a internet

Les bretxes de gènere,
per exemple, 
no són destacables 
fins als 55 anys
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Volar amb la càmera: curts
per fomentar el talent jove

FORMACIÓ4El 27 de juny, es
presentaven a l’Auditori de Sant
Ildefons una sèrie de curtme-
tratges realitzats per alumnes
dels instituts Miquel Martí i Pol
i Maria Aurèlia Capmany i de
l’Escola d’Oportunitats de la
Fundació el Llindar.
Els curts formen part del

projecte ‘Agafa la càmera i vola!’,
un taller que intenta connectar
als joves participants amb el

seu entorn social i laboral i uti-
litza el cinema com a eina per re-
cuperar la motivació en els es-
tudis, l’autoestima i la poten-
ciació del talent dels joves.
El taller, on prenen part

alumnes de programes de di-
versificació curricular de 3r i 4t
d’ESO, està inclòs dins del pro-
grama municipal de foment de
les arts audiovisuals ‘Concèn-
trica. Mirades fora d’òrbita’.

Premis a les ‘start-ups’més
innovadores i sostenibles

EMPRESA4El 5 de juliol va te-
nir lloc a l’Auditori de Cornellà
el lliurament dels guardons de la
tercera edició dels Premis a la In-
novació Empresarial Metropo-
litana, una iniciativa promogu-
da per l’Ajuntament i l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
que vol reconèixer les start-ups
o empreses emergents innova-
dores de l’àrea metropolitana.
En la categoria d’indústria

4.0, l’empresa guanyadora era
Cooling Photonics, que es dedi-
ca al desenvolupament de ma-
terials que refreden qualsevol su-
perfície sense necessitar energia.
En la categoria de comerç i tu-
risme, el premi va recaure en Re-

pot Market, un supermercat en
línia sense plàstics i amb pro-
ductes en envasos retornables.
Per la seva banda, la millor

empresa liderada per dones és
Virmedex, que dissenya i crea vi-
deojocs amb realitat virtual i
intel·ligència artificial per a l’en-
trenament de professionals de
l’àmbit de la salut.
D’altra banda, s’estrenava el

premi a la millor iniciativa em-
presarial en la categoria de sos-
tenibilitat i descarbonització, i la
guanyadora era Jolt, ubicada a
l’Hospitalet, que fabrica i co-
mercialitza tecnologia d’elèc-
trodes activats per a la indústria
verda de l’hidrogen.

EDUCACIÓ4“És incomprensible
que una de les principals ciutats
del país, que a més té una se-
gregació escolar elevada, no tin-
gui Oficina Municipal d’Escola-
rització (OME)”, afirma Julián
Claramunt, tècnic de polítiques
contra la segregació escolar de la
Fundació Bofill. “Cornellà no
pot deixar passar més temps.
Necessita una OME per garan-
tir una educació justa i equili-
brada per a tots els seus alum-
nes”, reclama Claramunt. 
De fet, segons el mapa ela-

borat per la fundació el munici-
pi més poblat del Baix Llobregat
és una de les ciutats amb una de
les taxes més altes de segregació
escolar, en concret del 0,41 a pri-
mària i del 0,36 a secundària,
“un problema de primer ordre
que es dona quan la composició
d’un centre no és representativa
del seu entorn”, alerta el tècnic.
Ara bé, des de l’Ajuntament

matisen tot plegat. El regidor de
Comunicació, Manel Clavijo, ar-
gumenta a aquesta publicació
que “no té gaire sentit” enviar
criatures de Sant Ildefons a es-
tudiar a Gavarra, per posar un
exemple, “només per millorar les
xifres de segregació”. Clavijo,
en aquest sentit, alerta que fer
anar nois d’uns barris a escoles

d’unes altres zones pot suposar
un mal de cap per als pares i, fins
i tot, posar en perill els seus
llocs de feina.

Pel que fa a l’Oficina d’Esco-
larització que demana la Bofill,
Clavijo diu que ja treballen les

qüestions educatives amb la Ge-
neralitat a través d’una comissió
i que, a més, el consistori ofe-
reixen un servei d’orientació a les
famílies. “Entenem que per a la
Generalitat és més fàcil que els
municipis tinguin una oficina,
però no té sentit reorganitzar
l’estructura municipal si l’Ajun-
tament ja està donant el mateix
servei”, assenyala el regidor. 
Clavijo, a més, recorda que

les competències i, per tant,
“l’última paraula” pel que fa a te-
mes d’escolarització i educatius,
la té la Generalitat. 

La segregació afecta les escoles de Cornellà. Foto: ACN

Cornellà pateix una de les taxes
més altes de segregació escolar

Des de l’Ajuntament
recorden que “l’última
paraula” en educació 
la té la Generalitat
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Cornellà ha tancat una època.
Frederic Prieto, el primer alcal-
de escollit democràticament des-
prés del franquisme i el primer
Síndic de Greuges del municipi,
va morir el 19 de juliol i la ciutat
plora i recorda la seva figura. “És
avui un dia de profunda tristesa”,
va expressar l’alcalde, Antonio
Balmón, poc després de fer-se
públic el traspàs de Prieto. 
I és que la ciutat perd no no-

més el seu primer batlle demo-
cràtic després de 40 anys de
dictadura, sinó també “un home
just, un home bo i un home d’i-
deals”. Ho diu Joan Tardà, una
persona que el va tractar estre-
tament a diversos espais polítics.
Fa més de 40 anys, com a mem-
bre del primer ajuntament de-
mocràtic del PSUC, sent Prieto
alcalde i Tardà regidor de Cul-
tura, i darrerament a l’àmbit
d’ERC, on tots dos van tancar la
llista republicana a les últimes
eleccions municipals. “Hi ha po-
ques persones de les quals nin-

gú en parli malament, i el Fre-
deric n’és una d’elles”, destaca
Tardà en una conversa amb Lí-
nia Cornellà. 
Qui també el va conèixer de

manera molt propera va ser el
Pepe Fernández. Tot i ser un his-
toriador, Fernández comença
destacant del ‘Fede’ que era una
“gran persona” i un polític “ho-
nest, intel·ligent i coherent”. Ell
era veí de Prieto i de la seva dona,
l’Antònia, que era mestra, i els
seus fills anaven junts a l’escola. 

L’ATERRATGE A SANT ILDEFONS
Ara bé, els orígens de Prieto cal
buscar-los lluny de Cornellà. Ell
va venir des de Barcelona a viu-
re amb la família al barri de Sant
Ildefons el 1972, després d’haver
penjat la sotana, com tants altres
capellans obrers d’aquella època.
“Va triar ser de Sant Ildefons, va
triar ser de Cornellà”, reivindica
Balmón. I no és això un fet anec-
dòtic, atès que, aleshores, la ciu-
tat i, més en concret, la Satélite,
tenien mancances socials alar-
mants. “Era el barri prototip de
l’especulació franquista”, resu-
meix Fernández. Tal com expli-
ca en un article Benigno Martí-

nez, un altre dels grans noms de
la lluita antifranquista i per la mi-
llora de Cornellà, Prieto era el
contacte enviat per Bandera Roja
arran de la creació de les ano-
menades Comissions de Barris i
de Fàbriques a la ciutat. 
La trajectòria antifranquista

de Prieto, però, venia de lluny.
De fet, havia estat detingut el
1966 en una manifestació contra
el règim al Passeig de Gràcia de
Barcelona, on havia anat amb la
seva comunitat parroquial. Un
cop a Sant Ildefons, va aconse-
guir fama de “conciliador” i

“aglutinador”, tal com desta-
quen Tardà, Fernández i M. Car-
men Romero, dona de Jaume
Funes, un altre dels regidors del
PSUC del primer govern de Prie-
to i més endavant líder de l’he-
reva Iniciativa. “Tenia una visió
no visceral, sinó política”, emfa-
titza Romero, que recorda que
Prieto va ser el primer president
de l’Associació de Veïns de Sant
Ildefons. El 1979, finalment, el
PSUC de Prieto va guanyar les
eleccions municipals i ell es va
convertir en alcalde. “Va cons-
truir municipalisme d’esquer-

res en un moment molt compli-
cat”, remarca Tardà. Tant ell
com Fernández, com a historia-
dors que són, assenyalen que
Prieto, que va ser batlle fins al
1985, va haver de bregar amb
una situació complexa, tant a la
ciutat, amb un ajuntament “en-
deutat fins al capdamunt”, re-
corda Tardà, com al partit, que
a principis dels 80 va fer implo-
sió després de les desavinences
entre prosoviètics i eurocomu-
nistes. “Va ser víctima d’aquella
divisió”, valora Tardà. 
Malgrat allò, l’exdirigent

d’ERC diu que Prieto “ha sabut
llegir el que s’havia de fer a cada
moment històric, d’acord amb la
seva ideologia”, que els últims
anys va apropar-se al sobira-
nisme. “Ell era més nacionalis-
ta, però era conciliador”, evoca
Romero, que reivindica el suport
que Prieto li va donar en ser la
primera cap de llista d’ICV a l’A-
juntament, l’any 1999. Amb tot,
la figura del batlle ha anat crei-
xent amb els anys. “Si ara es re-
collissin signatures per dedicar-
li un carrer, n’hi hauria milers,
sense importar la seva ideologia”,
destaca -i proposa- Tardà.

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

Prieto va ser alcalde entre el 1979 i el 1985. Foto: Ajuntament

L’homeque va triar ser deCornellà
» La ciutat plora la mort de Frederic Prieto, el primer alcalde de l’actual període democràtic

» La gent que el va tractar destaca el seu tarannà “conciliador” i “aglutinador” i la seva “honestedat”
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Els botiguers esperen una
bona campanya de rebaixes

COMPRES4La campanya de les
rebaixes d'estiu ha començat
oficialment aquest 1 de juliol i ho
ha fet amb bones perspectives
entre els comerciants. “Els indi-
cadors apunten a una bona cam-
panya”, explica la directora de
Pimec Comerç, Pilar Mínguez.
L'associació creu que el “dina-
misme econòmic” i la baixada
dels tipus d'interès permetran a
les famílies “tenir una mica més
de recursos”.
Així i tot, moltes botigues, es-

pecialment les de les grans mar-
ques, van avançar algunes set-

manes l'arrencada de les rebai-
xes per aconseguir atreure més
clients. Per a Mínguez això “des-
virtua” aquest període, que
apunta que, a més, és un “acte
social” per a la ciutadania. Ha
afegit que aquestes promocions
també “despisten” el ciutadà,
que no sap quan és el millor mo-
ment per obtenir el producte al
millor preu. La campanya de
rebaixes és el “gran moment” per
al petit comerç, destaca Míngu-
ez, ja que li permet fer bons
descomptes i liquidar l'estoc,
especialment en el sector tèxtil.

Una botiga de roba amb rebaixes. Foto: María Bélmez/ACN

Mercats |Tancat a l’agost el Mercat de Sant Ildefons
El mes d’agost, el Mercat de Sant Ildefons restarà tancat per obres de 

reforma de l’interior. Tanmateix, les parades de l’exterior es mantindran
obertes. Els paradistes tenen previst reprendre l’activitat el setembre.

Amb la mateixa amabilitat i pro-
ximitat amb la qual tracten la
seva fidel clientela des de fa 40
anys, la Consol i en Joaquín
atenen Línia Cornellà al seu
petit local a peu de carrer, al bell
mig de la Gavarra i tot just da-
vant de la plaça de Catalunya. 
Enguany és especial per a la

parella propietària del Celler de
la Consol, un local emblemàtic
entre el veïnat de la ciutat “i dels
municipis dels voltants, com
l’Hospitalet, Sant Just o Sant
Boi”, afegeix Joaquín, cordovès
i ara també cornellanenc que va
arribar a la ciutat ben petit. 

PREMI I ANIVERSARI
El mes d’abril van rebre el Pre-
mi d’Economia Ciutat de Cor-
nellà 2024 en reconeixement
de la seva trajectòria i al seu ar-
relament i implicació amb la
ciutat. “Col·laborem amb moltes

entitats cornellanenques”, apun-
ta Consol amb orgull. I el mes
d’octubre volen celebrar al car-
rer, amb vermuts i aperitius, el
quarantè aniversari d’aquell dia
en què van agafar el negoci, que
ja estava en marxa des d’abans. 
“Aleshores, Joaquín acabava

d’arribar de la mili i estava pen-
dent d’una feina, així que en un
primer moment portava sola el
negoci, amb només 18 anys”, re-

memora Consol en relació amb
el nom de la botiga. 
“Servim vermuts i vins de tot

arreu, especialment catalans i de
la resta de l’Estat, i també ofe-
rim conserves, embotits, oli d’o-
liva, mel, pastes artesanals i
torrons durant les festes de Na-
dal”, comenten. “Tot i l’enorme
oferta actual, la clientela més se-
lecta vol productes de quali-
tat”, conclou Consol.

Els propietaris Consol i Joaquín, amb el premi. Foto: Línia Cornellà

Roger Jiménez
LA GAVARRA

Homenatge a 40 anys de
vermuts al Celler de la Consol
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Fa un any, l’activitat polí-
tica local era frenètica. El
28 de maig s’havien ce-
lebrat eleccions munici-

pals i el 17 de juny van tenir lloc els
corresponents plens d’investidu-
ra arreu del territori. Es tractava
de sessions extraordinàries enca-
ra més anòmales, ja que, com a
resposta als mals resultats del
PSOE a gairebé tot l’Estat, amb ex-
cepcions com l’àrea metropolita-
na de Barcelona, Pedro Sánchez
havia convocat eleccions gene-
rals per al 23 de juliol.  
En els darrers 365 dies han

passat moltes coses: una sequera
rampant que ara s’ha suavitzat,
unes eleccions catalanes que han
enfonsat ERC, una inflació que
sembla que ara es modera, unes
eleccions europees que han fet
augmentar la presència de l’ex-
trema dreta al continent, l’apro-
vació de l’amnistia... Què han es-
tat fent els governs municipals
metropolitans durant aquest
temps? Al diari Líniaens hem fet
aquesta pregunta i hem intentat
respondre-la amb veus de tota
mena. Des de qui defensa els
nous executius fins a qui no hi està
d’acord. Aquesta és la valoració
d’un any de nous governs locals a
la metròpoli. 

LA BARCELONA DE COLLBONI
Qui va guanyar les eleccions a Bar-
celona? La pregunta és fàcil de res-
pondre, matemàtica en mà. De to-
tes maneres, el partit vencedor,
Junts, no ha acabat governant
perquè els resultats de gairebé tri-
ple empat entre la formació de Xa-
vier Trias, els comuns d’Ada Co-
lau i els socialistes de Jaume Coll-
boni van fer que aquest darrer can-
didat, el segon en vots, pogués ser
investit alcalde amb el suport dels
comuns i del PP. 
Aquesta situació de frec a frec

ha marcat el primer any de govern
i marcarà el desenvolupament
del mandat. Almenys així ho ve-
uen des de punts de vista tan
oposats com els de la Federació
d’Associacions Veïnals de Barce-
lona (FAVB) i Foment del Treball.
“Hi ha un govern molt dèbil, per-
què amb 10 regidor l’Ajuntament
no es pot manegar”, diu Camilo
Ramos, de la FAVB. En aquest
sentit, el líder del moviment veïnal
considera que, de moment, l’A-
juntament només pot “prometre
coses”, com per exemple l’alcaldia
de nit. “Amb la correlació de for-
ces, Collboni hauria de pensar
abans a pactar que a governar”,
afegeix. És per això que Ramos
considera que manquen “unes lí-
nies mestres” i assenyala que, ara
per ara, Barcelona va cap a con-
vertir-se en una “ciutat d’esdeve-
niments i turisme” i considera
que això és “un error”.
Més enllà d’això, Ramos opi-

na que “la comunicació amb el go-
vern socialista no és gaire bona”
i lamenta que s’escoltin més cer-
tes veus que d’altres. “És impor-
tant reunir-se amb els empresa-
ris, però també s’han d’escoltar els
veïns, perquè la ciutat no només
és un espai per fer-hi negocis”,

afirma. Sigui com sigui, Ramos re-
coneix que si li haguessin fet la
mateixa pregunta en el primer any
de mandat d’Ada Colau, “hauria
dit el mateix”.
Per la seva banda, Foment

considera que no es pot desvincu-
lar la situació actual del fet de
“governar en minoria”. Dit això, as-
senyala que, en aquest primer any
de mandat, “iniciatives com la
promoció de la Fórmula 1 van en
el bon camí” i demana més relació
entre les empreses i les institucions.

“Seria bo que hi hagués un pas més
decidit entre el discurs de la bon-
dat de la col·laboració publicopri-
vada i la seva concreció”, reclama.
Podrien semblar unes decla-

racions tèbies, però cal tenir en
compte que la patronal no acos-
tuma a fer balanços polítics d’a-
questa mena, i el fet que n’hagi
parlat amb el Líniaés destacable.
Alhora, aquestes declaracions de
Foment estan a anys llum de les
poques que havia fet en els man-
dats de Colau. El 2022, per ex-

emple, el seu president, Josep
Sánchez Llibre, titllava el tarannà
de l’alcaldessa “d’autoritari, ar-
rogant, poc democràtic i ideolò-
gicament sectari”.
Empresaris a banda, la pos-

tura dels moviments socials en-
vers el govern municipal sí que
sempre es fa sentir amb força.
Jordi Elgström, d’Eixample Res-
pira, afirma que l’organització a
la qual pertany no està gens sa-
tisfeta amb “les polítiques per les
quals s’ha apostat”. Alhora, diu

que manca una “planificació es-
tructural” de la ciutat i lamenta
que es prioritzi un “model de
mobilitat urbana basat en el cot-
xe”. “Les polítiques de Collboni
deixen molt de banda el creixe-
ment de la xarxa segura ciclista,
els espais per als vianants o la
construcció del tan necessari i ur-
gent tramvia”, considera. És per
tot això que Elgström resumeix
que el model de ciutat de Collboni
es basa en els “macroesdeveni-
ments i és cotxe-cèntric”. 

Foto de família dels candidats del PSC de les principals ciutats metropolitanes abans de les eleccions del 28 de maig del 2023. Foto: Albert Segura/ACN

El 28 de maig del 2023 es van celebrar unes eleccions municipals on el PSC 
va ser el gran triomfador. Després d’un any, analitzem com ha estat aquest
primer quart de mandat preguntant a organitzacions d’empresaris, entitats
veïnals i moviments socials com valoren els executius sorgits de les urnes. 

365 dies dels nous
governs locals: on som?
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n Parlar dels ajuntaments metropo-
litans és parlar del Partit dels Socialis-
tes de Catalunya (PSC). En aquest sen-
tit, les darreres eleccions municipals
van deixar un territori tenyit de ver-
mell després d’uns anys en què, pri-
mer el taronja de Ciutadans i després
el groc d’ERC, van disputar l’hegemo-
nia socialista. En el cas dels comicis
municipals això no és cap sorpresa, i
la formació va aconseguir un de cada
quatre vots al territori de l’àrea me-
tropolitana de Barcelona el 2023. Al-
hora, va passar de ser la primera força
en 18 de les 36 localitats de la regió el
2019 a ser-ho en 21 l’any passat. 

Tanmateix, la presència socialista
a la metròpoli va més enllà, i actual-
ment ja podem parlar d’un cicle de
poder socialista que, amb el Procés a
la corda fluixa, s’ha escenificat en les
darreres tres eleccions que han vin-
gut després de la comtessa munici-
pal. A les eleccions generals del
2023, el PSC va ser primera força a
tots els municipis de l’àrea metropo-
litana. Resulta impactant si tenim en
compte que el 2019 ERC era primera
força a la meitat dels municipis. En el
cas dels comicis catalans que es van
celebrar aquest mes de maig, la di-
nàmica es va repetir, i només els mu-
nicipis de Begues, Sant Cugat, la Pal-

ma i Tiana es van pintar d’un altre
color que no fos el roig. Finalment,
en les eleccions europees, només en
tres municipis el PSC no ha estat la
força més votada. Dit d’una altra
manera, a la metròpoli els socialistes
són els més votats en totes les elec-
cions a les quals la ciutadania està
cridada a les urnes. 

Això fa que les institucions supra-
municipals de la regió, com per ex-
emple la Diputació o l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB), estiguin
liderades pel PSC. El cas més notable
és aquest darrer, el tercer organisme
en quantitat de pressupost a Catalu-

nya, on Jaume Collboni és president i
l’alcalde de Cornellà, Antonio Bal-
món, vicepresident executiu. Aques-
ta majoria s’ha fet valdre darrera-
ment amb una escenificació del po-
der socialista a l’AMB. El passat 25 de
juny, el partit va anunciar una inver-
sió rècord per al període 2024-2028
dotada amb 423 milions d’euros que
es destinaran, sobretot, a la cohesió
social i a la millora urbana. Segons
van explicar Collboni i Balmón,
aquests recursos es repartiran de for-
ma equitativa en funció de les cir-
cumstàncies de cada municipi, i
l’Hospitalet i Badalona en seran les
localitats més beneficiades.

Territori socialista

CONTINUISME AL SUD
A les principals ciutats del sud me-
tropolità no es van produir grans
canvis després de les eleccions. El
PSC continua sent el partit hege-
mònic a la regió i en molts casos
ha ampliat la seva quota de poder. 
És per aquest motiu que el

president de la Federació d’As-
sociacions de Veïns del Baix Llo-
bregat (FavBaix), Julián Carras-
co, considera que hi ha hagut
“pocs canvis i les polítiques se-
gueixen sent continuistes”. De
la mateixa manera, Neus Olea, di-
rectora general adjunta de l’As-
sociació Empresarial de l’Hospi-
talet i el Baix Llobregat (AE-
BALL), assegura que en el darrer
any s’ha continuat treballant “en
estreta col·laboració amb els nous
governs municipals” en tot allò re-
lacionat amb el desenvolupa-
ment econòmic. “En general hem
trobat una sintonia positiva, es-
pecialment pel que fa a l’impuls
de polítiques que afavoreixen la
competitivitat empresarial, la
sostenibilitat i la innovació”, diuen
des d’aquesta patronal local d’em-
presaris. Parla de projectes que
busquen millorar la transforma-
ció dels polígons, fomentar la
formació professional o avançar
en la “transició cap a una econo-
mia verda i digitalitzada”.

Així mateix, l’empresariat tam-
bé ha vist “bona predisposició
per part dels governs metropoli-
tans per escoltar les necessitats i
preocupacions de les empreses lo-
cals”. No obstant això, des de
l’organisme consideren que cal
millorar àrees com “la burocràcia
i els tràmits administratius”, per-
què “encara suposen una barrera
per a moltes empreses”. “Valorem
positivament aquest primer any
de col·laboració amb els nous go-
verns metropolitans i esperem
continuar treballant conjunta-
ment per aconseguir un entorn
empresarial encara més dinàmic
i competitiu”, conclouen.
El moviment veïnal, en canvi,

no es mostra tan benvolent amb
les polítiques continuistes dels
executius municipals i alerta que
es comencen a veure augments en
alguns impostos i taxes que “du-
rant els últims anys s’havien man-
tingut estables”. “Sabem que els
impostos són necessaris, però
també pensem que han de ser
proporcionals”, diu Carrasco. Es
refereix a tributs com l’IBI, que, se-
gons explica, en ciutats com Cas-
telldefels, Gavà, Cornellà, Sant
Boí o el Prat ja ha pujat entorn del
6% i això, en un context d’inflació,
està creant “problemes a la po-
blació”. També assenyala altres

“Seria bo que hi hagués
un pas més decidit
entre el discurs 
de la bondat de la
col·laboració
publicoprivada i la seva
concreció”, reclama
Foment del Treball

impostos com la taxa de recollida
d’escombraries que s’aplicarà a
partir del 2025 i que, a ulls del pre-
sident de FavBaix, “crearà un
conflicte”. “D’aquesta normati-
va, com sempre, ens n’assabentem
quan ve el rebut domiciliat”, diu
per afegir que aquesta política de
“fets consumats” porta a una me-
nor implicació de la ciutadania que
no hauria de fer estranya la baixa
participació en les eleccions. 

CONTRASTOS AL NORD
A l’altra banda de la metròpoli, les
posicions són més enfrontades. Els
empresaris de la Cambra de Co-
merç del Barcelonès Nord tenen
bona sintonia amb els governs
municipals. De fet, el nou presi-
dent, Vicenç Hernàndez, està man-
tenint reunions amb els diferents
alcaldes dels municipis de la zona
i, segons asseguren des de l’orga-
nització, “la valoració d’aquestes
trobades és molt positiva”. “Les re-
unions estan sent molt producti-
ves i hi ha moltes ganes de col·la-
borar en diferents aspectes en
funció de cada municipi, en be-
nefici del teixit productiu i de les
economies locals”, diuen.
En canvi, el moviment veïnal

no està gens content amb alguns
dels ajuntaments. “Amb els nous
governs, com amb els anteriors,

hem de tornar a picar pedra, per-
què el Baix Besòs queda molt bé
per fer campanya, però després
s’oblida”, afirma Pepe Sánchez, de
la Coordinadora Veïnal del Baix
Besòs. El desembre del 2022, els
cinc ajuntaments del Barcelonès
Nord (Badalona, Sant Adrià,
Montcada, Santa Coloma i Bar-
celona) i el moviment veïnal van
arribar a un gran pacte per abor-
dar les problemàtiques més des-
tacades que es viuen a la llera del
Besòs. “Hem deixat un temps per
veure si s’aplicava el compromís
que havíem signat, però sorpre-
nentment tothom ha baixat del
vaixell després de les eleccions”,
diu Sánchez. “En campanya, les al-
caldesses de Sant Adrià i Santa Co-
loma parlaven molt del Baix Be-
sòs, però ara no hi són ni se les es-
pera, i les úniques administracions
que han aparegut són les de Mont-
cada i Badalona”, afegeix. 
La coordinadora només man-

té el diàleg obert amb aquests dos
ajuntaments. “Hem volgut anar
reprenent el tema, però ens està
costant suor i llàgrimes”, conclou
Sánchez.

“El Baix Besòs queda
molt bé per fer
campanya electoral,
però a l’hora de
governar s’oblida”, 
diu Pepe Sánchez, 
de la Coordinadora
Veïnal del Baix Besòs

Amb ERC en hores baixes i Ciutadans desapareixent, 
el PSC ha guanyat amb superioritat les darreres

quatre eleccions a l'àrea metropolitana de Barcelona

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Bàsquet | El Club Basket Almeda disputarà un torneig a Hong Kong
El sènior femení del Club Basket Almeda, de Lliga Femenina 2, competirà del 2 al 4 

de setembre al Torneig Internacional de Bàsquet de Hong Kong Xina 2024. Els matxs es 
disputaran al Pavelló Queen Elisabeth, de Hong Kong i es retransmetran per TV.

Martina Del Popolo (Catània,
Sicília, Itàlia, 1989) és endreça-
da en el seu discurs i explica de
manera entenedora detalls molt
complexos. Té una mirada àm-
plia i sempre ha fet recerca i ha
estudiat la diversitat i la pers-
pectiva de gènere a Humani-
tats. Quan va aterrar a Barcelo-
na per començar el doctorat en
Cultures Medievals a la UB -ja
l’ha acabat i també és doctora en
Ciències Històriques per la Uni-
versità di San Marino-, va buscar
un lloc on jugar a bon nivell a vo-
leibol. Com a persona del col·lec-
tiu LGTBI+, volia fer-ho “d’una
manera més segura” i a Google
va trobar Panteres Grogues. Ara
és la vicepresidenta d’aquest
club esportiu i cultural LGTBI+
ubicat a l’Eixample barceloní.
Del Popolo anuncia amb or-

gull que Panteres Grogues ja té un
programa de beques per a perso-
nes trans* i no binàries, i un altre
per a qui hagi estat víctima de vio-
lència de gènere. Les beques cos-
tegen totes les despeses -matrícula
i mensualitats- durant un any de
l’activitat esportiva, cultural o de
benestar que les persones becades
triïn fer a l’entitat. Per optar a
aquests ajuts cal escriure a
info@panteresgrogues.orgo tru-
car al telèfon 93 678 22 54.
“La qüestió trans* i la iden-

titat de gènere tenen un compo-
nent molt complex en l’esport,
que comença amb un problema
logístic, perquè no totes les ins-
tal·lacions gestionen bé la dis-

tribució dels vestidors”, plante-
ja Del Popolo, que reconeix que
és un debat que hi ha als clubs
“No hem trobat una solució

que sigui perfecta per a totes les
sensibilitats”, afegeix. Parla d’u-
na problemàtica real i sovint
massa silenciada o, directament,
no contemplada. “A la base hi ha
un problema de relació amb el
teu cos i hem d’entendre que
aquest col·lectiu necessita més
protecció que altres. Per exem-
ple, no totes les persones accep-
ten que s’utilitzin els vestidors en
funció del gènere sentit i no del
sexe biològic”, exposa la italiana.

DOS PROBLEMES
Segons l’entrevistada, hi ha dos
problemes: la gestió de la ins-
tal·lació i el desconeixement de
la societat sobre les diversitats
de gènere. Quina podria ser la

solució per encabir totes aques-
tes realitats als vestidors, on
normalment les dutxes són
obertes? “El punt de partida
seria la instal·lació de vestidors
individuals per a aquelles per-
sones que no se sentin còmodes
compartint l’espai amb altres
perquè potser estan en procés
de transició o per altres motius.
I vull englobar qualsevol per-
sona, perquè n’hi ha moltes
que no se senten bé amb tot
obert. Hi ha diversitat corporal,
funcional… A més dels vestidors
individuals, es podria oferir un
espai agènere, on qualsevol per-
sona pugui entrar indepen-
dentment del seu gènere o sexe
biològic”, desenvolupa.
Les altres beques de Pante-

res Grogues estan destinades a
víctimes de violència de gènere,
que necessiten “un entorn su-

persegur”. “Hem pensat que
com a club hem d’oferir un es-
pai d’aquest tipus també per a
qui no formi part del col·lectiu
LGTB+”, destaca.

“UN ALTRE CAMÍ”
Està en contacte amb una asso-
ciació de víctimes de violència de
gènere de la qual va ser voluntà-
ria. Allà va detectar que una víc-
tima de violència d’aquest tipus no
sol plantejar-se tornar o iniciar-se
en l’esport perquè és un món que
pot arribar a ser “força hostil i mas-
clista”. Així que des de Panteres
Grogues volen mostrar que hi ha
“un altre camí” per apropar-se a
l’esport, perquè “no tot és com-
petició, homofòbia, transfòbia,
misogínia…”. Han volgut oferir
aquesta ajuda econòmica perquè
“no es pot negar que a aquestes
persones els resulta complicat

aconseguir una feina que con-
templi les seves competències i
qualificacions”.
En aquest 2024 Panteres Gro-

gues s’ha proposat augmentar la
representació de diversitat del
col·lectiu a l’entitat perquè, “com
passa a Europa”, les entitats i els
clubs esportius LGTBI+ tenen
una base social molt masculina i
d’homes cis gais [homes que han
nascut i se senten homes]. “Mol-
tes sòcies nostres són dones cis-he-
tero que troben en Panteres Gro-
gues un lloc on fer activitats lliu-
rement”, amplia.

AMB UN ASTERISC
Les persones trans* i les no bi-
nàries es defineixen com a trans*,
així, amb un asterisc. Trans* és
el concepte que representa les
persones que s’identifiquen amb
un gènere que no és el mateix
que el que han nascut. Mentre
que les persones trans binàries
són nois i noies trans que neixen
amb un cos i un sexe i després se
senten d’un altre.
“Les persones trans* no bi-

nàries, per tant, no es definei-
xen amb les categories de gè-
nere que la societat ha construït
al llarg del temps, el d’homes i
dones”, concreta.
El gènere no binari (nb) és

un concepte paraigua que en-
globa moltes realitats del món
trans*. És una identitat de gè-
nere d’una persona que entén la
identitat com un món de possi-
bilitats entre els extrems (cone-
guts com a home i dona). La seva
identitat està determinada d’u-
na manera que s’escapa de la do-
ble possibilitat que socialment
s’ha establert (home-dona).

Toni Delgado
BARCELONA

Els ajuts de Panteres Grogues
» El club esportiu LGTBI+ té beques per a persones trans* i no binàries, i víctimes de violència de gènere  
»“No totes les instal·lacions gestionen bé la distribució dels vestidors”, diu Del Popolo, vicepresidenta

Algunes futbolistes del club esportiu i cultural eixamplenc ajunten les seves mans. Foto: Panteres Grogues
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L’obra explica la història d’amor entre una
jove àrab i un jove alemany jueu que es
veurà obligat a enfrontar-se a la seva fa-
mília i a confrontar les seves creences re-
ligioses. Arran del seu enamorament,
l’argument repassa temes com la frontera
entre l’amor i la família, l’odi i els prejudicis.
Es pot veure al Teatre La Biblioteca de Bar-
celona fins al 31 de juliol.

Teatre

Tots ocells
Wajdi Mouawad

El guitarrista Jaume Llombart, una de les
figures més destacades del panorama jazz
a Catalunya, ha publicat el seu tercer disc
juntament amb el seu propi sextet. Amb
melodies alegres i els sons del saxo, la gui-
tarra, el clarinet baix, la percussió i el baix,
el reconegut músic presenta un total d’on-
ze cançons fresques i innovadores, amb
ritmes complexos, al més pur estil jazz.

Música

Es tracta del tercer lliurament de la saga
Deadpool.Explica la història d’amistat en-
tre aquest heroi i Lobezno, quan aquest
últim està greument ferit. Deadpool
viatja en el temps per curar-lo i formar
un equip per acabar amb un enemic
comú. Ryan Reynolds i Hugh Jackman
són els protagonistes d’aquest film de
l’Univers Marvel.

Pelis i sèries

Deadpool i Lobezno
Shawn Levy

Fluttering Wings
Jaume Llombart

Nits en Viu 2024
El Poble Espanyol de Barcelona acull, fins a l’1 de setembre,
una trentena de concerts en directe per gaudir de l’estiu, en

el marc del programa Nits en Viu 2024. Totes les propostes
giren al voltant del blues, el rock, la rumba i els tributs dels

anys 90, i el cicle de música a l’aire lliure també compta
amb una oferta gastronòmica amb còctels, tapes i cervesa.
Es fa tots els dimecres, dijous, divendres i dissabtes d’agost,
i es tracta d’una proposta totalment consolidada d’aquest
recinte històric i monumental. Els preus de les entrades va-

rien entre els 12 i els 17 euros en funció de l’actuació. 

R I C K Y  M A R T I NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre, a mig camí entre l’assaig i
la crònica de viatge, segueix el rastre de
l’antiga Ruta 66, que travessava els Estats
Units. Al llarg del camí, l’autor va repas-
sant la història del país. La música negra,
la febre de l’or, la pluja de dòlars, el ge-
nocidi dels pobles originaris o el “somni
americà” són alguns dels temes que es
tracten al llarg de tot el recorregut.

Llibres

La ruta invisible
Jordi Galli

| Earth Defense Force 6
La saga de jocs d'acció que lluita contra centenars d'insectes gegants torna

amb una entrega plena de novetats, disponible per a PlayStation i ordinador.
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Ricky Martin (San Juan, Puerto Rico, 1971) ha
omplert el Palau Sant Jordi en el seu concert a
Barcelona, després de sis anys sense actuar a la
capital catalana. El concert estava emmarcat en
la seva gira Live 2024, amb la qual està recorrent

tot el món i interpretant alguns dels seus hits
més coneguts mundialment, com Livin la vida
loca, María o La mordidita. El porto-riqueny és

un dels artistes de la música llatina més recone-
guts, amb més de 95 milions de discos venuts i
una trajectòria que s’estén durant quatre dèca-

des, al llarg de les quals ha rebut desenes de
premis i distincions, com diversos Grammy o

una estrella al Passeig de la Fama de Hollywood.
Més enllà de la música, la icona pop també ha
aparegut en diverses pel·lícules, realitys i pro-
grames de televisió, fet pel qual és considerat

un artista polivalent de fama mundial.

Famosos

Ser una icona pop mundial
És un dels artistes més reconeguts de la música llatina

Ha actuat a Barcelona, omplint el Sant Jordi
Feia anys que no actuava al país i el concert va ser un èxit

Furor després de l’actuació del cantant
Els fans feliciten el porto-riqueny pel seu espectacle



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

RELLOTGES

Si sincronitzem el rellotge cerebral i els
perifèrics podem prevenir l’envelliment 

RITMES

ENVELLIMENT

PELL

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA
A hores d’ara ja deveu ser conscients que no hi ha cap font de
l’eterna joventut, però sí que hi ha accions directes, i relativa-
ment assequibles, capaces d’aconseguir resultats efectius. Un
bon exemple n’és un estudi recent elaborat per investigadors de
l’IRB Barcelona i de la Universitat Pompeu Fabra que determina
una correlació immediata entre dormir bé i no envellir. 

Els resultats de la recerca, publicats a les revistes Science i Cell
Stem Cell, determinen que la coordinació entre els rellotges cere-
brals i els perifèrics és crucial per mantenir els músculs en forma i
evitar l’envelliment prematur. Aquest rellotge cerebral és el que
regula els ritmes circadians, que són els mecanismes interns que
regulen les funcions biològiques durant les 24 hores. I els rellot-
ges perifèrics són els que regulen, alhora, cadascun dels teixits. 

Si tots els mecanismes estan sincronitzats a la mateixa hora,
es redueix la pèrdua muscular i el deteriorament de les funcions
motores, i, entre altres factors, es millora el funcionament de la
pell. I com es pot aconseguir aquesta sincronització? Els investi-
gadors estan buscant la manera de fer-ho, però, de moment,
descansar les hores necessàries és un bon començament. 

Elmillor mètode per no envellir

Els rellotges circadians regulen les
funcions biològiques de les persones 

Les claus

Restaurar el ritme circadià redueix la pèrdua
de massa muscular i el deteriorament 

El fet de menjar només durant la fase activa 
del dia contribueix a rejovenir la pell
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